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آماده باش مدیریت بحران استان تهران به 
دستگاه ها

بارش ها تشدید می شود

ضمن  تهران  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
اعلام هشدار سطح نارنجی هواشناسی و آماده باش 
به دستگاه های مسئول از تشدید بارش ها در این 
استان تا روز دوشنبه خبر داد. حامد یزدی مدیرکل 
مدیریت بحران استان تهران مهر ظهر یکشنبه، با 
اشاره به هشدار سطح نارنجی هواشناسی اظهار 
عصر  از  را  بارشی  سامانه  فعالیت  تشدید  کرد: 
مدیرکل  داشت.  خواهیم  ماه  آبان   ۱۳ یکشنبه 
مدیریت بحران استان تهران افزود: این بارش ها تا 

دوشنبه ۱۴ آبان ماه تداوم خواهد داشت.
یزدی مهر با بیان اینکه در این مدت بارش باران و 
گاهی رگبار متوسط یا شدید، رعدوبرق، بارش برف 
و گاهی کولاک در ارتفاعات مناطق شمالی و غربی 
استان تهران، به ویژه دامنه و ارتفاعات شمالی و 
غربی پیش بینی می شود، گفت: احتمال آبگرفتگی 
برخی  احتمال سیلابی شدن  و  آب  روان  معابر، 
مسیل ها، لغزندگی جاده ها و کاهش میدان دید در 
این مدت وجود دارد. وی با تاکید بر اینکه هشدار 
نارنجی شدت بیشتری از هشدار زرد رنگ دارد، 
اضافه کرد: احتمال وقوع خسارت به دلیل برخورد 
صاعقه، اختلال در ناوگان حمل و نقل جاده ای و 
هوایی، احتمال وقوع خسارت به باغات و مزارع 
کشاورزی وجود دارد. یزدی مهر اضافه کرد: وقوع 
اثرات منفی در پی این پدیده جوی دور از ذهن 
نیست و باید دستگاه های مسؤول برای مقابله با 
یک پدیده خسارت زا آماده باشند. مدیرکل مدیریت 
بحران استان تهران همچنین بر پاکسازی کانال ها 
و آبراهه ها، پرهیز از کوهنوردی و قرار گرفتن در 
مناطق مرتفع و محل های با خطر برخورد صاعقه، 
محافظت تجهیزات برقی در برابر رعدوبرق، احتیاط 
در رانندگی، اجتناب از تردد های غیرضرور، آمادگی 
از  موقع  به  رسانی  اطلاع  و  اجرایی  دستگاه های 

طریق رسانه های محلی تاکید کرد.

تاکسی های برقی چینی از گمرک 
ترخیص شدند

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران گفت: 
محل  از  خریداری شده  چینی  برقی  تاکسی های 
راه  در  و  ترخیص شده  از گمرک  با چین  قرارداد 

تهران هستند.
شادی مالکی مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر 
تهران  درباره ترخیص تاکسی های برقی چینی اظهار 
کرد: قرار بود ۱۵۰ دستگاه تاکسی برقی از محل 
قرارداد شهرداری تهران با چین وارد تهران شود. با 
اتمام کار های اداری در گمرک، حدود ۴۰ دستگاه از 
آنها ترخیص شده و تا فردا به تهران می رسند. وی 
در ادامه گفت: باقی خودرو ها نیز طی یک هفته 
دریافت  مراحل  و  شد  خواهند  تهران  وارد  آینده 
پلاک ملی و پلاک »ت« نیز انجام خواهد شد تا 
برای واگذاری آنها اقدام شود. مدیرعامل سازمان 
تاکسیرانی شهر تهران تصریح کرد: طی کمتر از 
یک ماه آینده، این تاکسی ها فعالیت خود را آغاز 

خواهند کرد.

سایت »الو داروکده« مسدود شد
رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق سازمان 
اینترنتی  غذا و دارو از مسدود شدن یک سایت 
عرضه کننده داروی های شیمی درمانی خارج از 

شبکه خبر داد.
با  عبدی،  حامد  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
به حوزه عرضه  اشاره نظارت سازمان غذا و دارو 
فراورده های سلامت محور در فضای مجازی، اظهار 
فروش  به  اقدام  که  داروکده«  »الو  سایت  کرد: 
داروهای سرطانی خارج از شبکه توزیع می کرد، با 
دستور قضائی مسدود شد. وی افزود: بر اساس 
بازرسی های صورت گرفته توسط بازرسان دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی، داروهای ضد سرطان 
به ارزش ۱۰ میلیارد ریال از محدوده افسریه تهران 

کشف و مالک این سایت نیز دستگیر شد.
عبدی خاطرنشان کرد: مردم می توانند در صورت 
مشاهده انبارهای مشکوک، عرضه دارو در فضای 
به واحد  را  اجتماعی، موارد  مجازی و شبکه های 
واحد بازرسی و مقابله با قاچاق معاونت های غذا 

و دارو یا بازرسی سازمان غذا و دارو اعلام کنند.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری خبر داد
افزایش اضافه کار و صدور ۱۰ هزار 

مجوز بکارگیری پرستار

به  اشاره  با  پرستاری  نظام  سازمان  کل  رئیس 
اعلام خبر خوش برای پرستاران در روز پرستار از 
سوی رئیس جمهور گفت: افزایش مبلغ اضافه کار 
و اعطای مجوز استخدام ۱۰ هزار پرستار از اقدامات 
عملیاتی  بزودی  که  بوده  بهداشت  وزارت  اخیر 

می شود.
به گزارش ایرنا، احمد نجاتیان روز یکشنبه در یک 
نشست خبری به مناسبت روز پرستار )۱۶ آبان ( که 
در محل سازمان نظام پرستاری برگزار شد، افزود: 
در حال حاضر به دلیل مشکلات موجود، با کمبود 
پرستار و خروج آنها از بیمارستان ها مواجه هستیم 
که جلوگیری از این اقدام نیازمند عزم ملی است. 
اینکه موضوع مهاجرت پرستاران  به  با اشاره  وی 
باید در راس امور کشور قرار گیرد، اظهارداشت: 
طی جلساتی که با حضور وزیربهداشت و نیروهای 
امنیتی برگزار شد در بخش پایین  بودن حقوق و 
دستمزد پرستاران قول دادند تا روز پرستار افزایش 
مبلغ اضافه کار و مشکل استخدام آنها انجام شود .

این  در  بهداشت  وزارت  داد:  ادامه  نجاتیان 
زمینه تلاش های زیادی کرد ولی هنوز بطور قطع 
و یقین اعلام نشده، منتظریم روز پرستار رئیس 
جمهور خبر خوش را بدهند. به گفته وی، بخشی 
از معوقات پرستاران توسط سازمان بیمه سلامت 
پرداخت شده است ولی کافی نبوده و امیدواریم 
مشکلات این نیروی کارآمد با درایت وزیر بهداشت 
و رئیس جمهور که از بدنه جامعه سلامت هستند، 
برطرف شود. وی اظهار داشت: پرستاران در دوران 
جنگ تحمیلی ، دوران همه گیری کرونا همواره 
خوش درخشیدند و این قشر زحمتکش نیز بصورت 
شبانه روزی در مداوای مصدومان لبنانی که در 
مراکز درمانی کشور بستری بودند، نقش اساسی 
داشته و به عنوان نیروی پشتیبان همواره آماده 

باش هستند.
پرستار  هزار   ۱۲ سالانه  اینکه  بیان  با  نجاتیان 
فارغ التحصیل می شوند، تصریح کرد: در سه سال 
استخدام شده اند.  پرستار  هزار  گذشته حدود ۹ 
برخی دیگر به صورت شرکتی یا در بخش خصوصی 
مشغول به کار می شوند. وی ادامه داد: با توجه 
به کمبود نیروی پرستار و عدم توزیع نامناسب در 
استان ها اگر بتوانیم پانسیون هایی راه اندازی کنیم، 
این مشکل حل خواهد شد. نجاتیان با بیان اینکه  
حدود پنج میلیارد تومان برای تربیت یک نیروی 
پرستاری هزینه می شود و اگر در حدود ۲ میلیارد 
این پرستاران  برای  پانسیون  برای تاسیس  تومان 
گفت:  شود،  می   رفع  مشکل  این  شود،  هزینه 
متوسط جهانی نسبت پرستار به تخت بیمارستانی، 
۳.۵ است؛ در حالی  که نسبت پرستار به تخت در 
کشور حدود ۱.۸ است و دولت باید تدابیری برای 

افزایش بکارگیری پرستاران بیاندیشد.
نجاتیان ادامه داد: سال گذشته ۲ هزار پرستار 
درخواست رسمی برای مهاجرت داده اند و البته 

آمار غیر رسمی بیش از این رقم است.
وی با بیان اینکه باید افزایش اضافه کار پرستاران 
از منابع عمومی کشور اختصاص یابد، اظهارداشت: 
دولت موظف است این منابع را تامین کند و سه 
برابر افزایش یابد زیرا الان نظام سلامت نتوانسته 
نیرو استخدام کند و با اضافه کار می خواد جبران 
نیرو کند در حالی که پرستاران حاضر به ماندن 
ساعت های اضافی نیستند. وی ادامه داد:پیشنهاد 
دادیم که ساعت اضافه کار نیروی پرستار ۱۰۰ هزار 
تومان  با ۸۰ هزار  بهداشت  و وزارت  باشد  تومان 
روز  در  با مساعدت ها  امیدواریم  که  بوده  موافق 

پرستار مجدد افزایش یابد.
نجاتیان با بیان اینکه ۷۰ درصد نیروی پرستار در 
کشور بانوان هستند، تصریح کرد: از آنجایی که 
پرستاران الگویی مناسب در شکل دهی سیاست 
های سلامت هستند، باید به آنها توجه ویژه ای شود 
در اجرای برنامه هفتم توسعه سند جامع مراقبت 
های سلامت و افزایش ظرفیت آموزش پرستاری 
ریزی  برنامه  زمینه  این  در  باید  که  است  مطرح 
کرد. وی ادامه داد: نیروی پرستار حتی می تواند به 
نیروی توسعه مراقبت در منزل و پرونده سلامت 
الکترونیک به دولت کمک کند. رئیس سازمان نظام 
اینکه کوچک سازی  به  توجه  با  افزود:  پرستاری 
دولت و کاهش حجم کارکنان دولت تا ۱۵ درصد 
در برنامه هفتم توسعه آمده است ، اما باید مجوز 
استخدام برای پرستاران افزایش یابد زیرا اکنون یک 
با اشاره  دوم استاندارد نیروی پرستار داریم. وی 
به برگزاری اولین نمایشگاه تجهیزات مراقبت های 
پرستاری و مراقبت از بیماران، سالمندان و کودکان 
نظام  سازمان  همکاری  با  خاورمیانه  و  ایران  در 
پرستاری ۱۵ تا ۱۸ آبان در هتل المپیک ، افزود: 
این نمایشگاه نخستین نمایشگاه تجهیزات مرتبط با 
مراقبت های پرستاری در ایران و خاورمیانه است و 
حرکت مهمی در جهت نشان دادن نقش اقتصادی 

پرستاران به شمار می رود.

شرکت  هشدارهای  شاهد  هوا  گرمای  کاهش  با 
کنترل کیفیت هوا هستیم، هشدارهایی که نشان 
می دهد این روزها شاخص کیفیت هوا در وضعیت 
جامعه  حساس  گروه های  برای  و  نیست  مناسبی 

خطرناک است.
قانون هوای پاک سال ۱۳۹۳ به تصویب رسید اما 
با اینکه ۱۰ سال از تصویب قانون گذشته، آلودگی 
هوا نه تنها کم نشده بلکه بیشتر هم شده است و 
به اعتقاد کارشناسان سازمان های متولی هر کدام بنا 
به دلایلی وظایف خود را به درستی انجام نداده اند 
و این شهروندان هستند که با سرد شدن هوا باید 
بیشتر مراقب سلامت خود باشند تا با افزایش غلظت 

آلاینده های هوا کارشان به بیمارستان نکشد!
به گزارش مهر، به اعتقاد کارشناسان اجرایی نشدن 
قانون هوای پاک عوامل متعددی دارد که مهمترین 
آنها عبارتند از کمبود منابع مالی، در اولویت نبودن 
و  کافی  نظارت  وجود  عدم  هوا،  آلودگی  مسئله 
مؤثر، ناهماهنگی بین دستگاه های مجری و عملکرد 

جزیره ای دستگاه ها.
پیدا شدن سر و کله هوای آلوده باعث شد تا برای 
عباس  با  بهداشت  وزارت  اقدامات  آخرین  بررسی 
اقلیم  شاهسونی رئیس گروه سلامت هوا و تغییر 

وزارت بهداشت به گفتگو بنشینیم.
اقدام  متولی  دستگاه های  اینکه  از  انتقاد  با  وی 
تأثیرگذاری در زمینه کاهش آلودگی هوا نداشته اند 
توضیح می دهد: نکته اولیه این بحث اینجاست که از 
سال ۱۳۹۶ که قانون هوای پاک ابلاغ شده و تا سال 
۱۴۰۲ غلظت ذرات معلق هوا PM۲.۵ )ذراتی معلق 
به اندازه ی ۲.۵ میکرومتر یا کمتر از آن( را اگر به 
عنوان شاخص قرار دهیم، باید گفت از سال ۱۳۹۶، 
نیز   ۱۴۰۲ سال  در  و  بوده  میکروگرم   ۳۰ عدد  این 
همان ۳۰ میکروگرم بر متر مکعب باقی مانده و هیچ 
تغییری نکرده است! این عدد در واقع نشان می دهد 
که عملاً در این سال ها غلظت آلودگی هوا ثابت بوده 
است. البته در سال هایی نیز بالاتر و در برخی سال ها 

پایین تر بوده است.
مصرف شدید بنزین در کشور

وی ادامه می دهد: این شاخص بدان معنا است 
که اقدامات انجام شده فقط توانسته شرایط موجود 
افزایش مصرف  با  ما  این سال ها  در  کند.  را حفظ 
میزان  سال ۱۳۹۶  در  که  بوده ایم؛  مواجه  سوخت 
مصرف روزانه سوخت در کشور ما ۸۰ میلیون لیتر 
بود و در حال حاضر به ۱۲۰ میلیون لیتر رسیده است.

خودروهای  افزایشی  روند  شاهسونی  گفته  به 
فرسوده می تواند مشکل آفرین باشد زیرا که اسقاط 
که  اقداماتی  عملاً  و  یافته  کاهش  ما  خودروهای 
انجام شده، نتوانسته روند کاهشی در زمینه آلودگی 
هوا داشته باشد بلکه سازمان های دخیل در کنترل 
آلودگی هوا فقط توانسته اند وضع موجود را مدیریت 

کند و ثابت نگه دارند.
وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
بهداشت با بیان اینکه روزهای پاک و قابل قبول ما 
در سال ۱۴۰۲ به نسبت سال ۱۴۰۱ پنج درصد کاهش 
داشته و روند کاهشی داشته است می گوید: اما این 
نقاط شکست  بگیریم که  باید در نظر  را هم  نکته 
محاسبه شاخص کیفیت هوا نسبت به سال قبل 
یعنی ۱۴۰۱ سختگیرانه تر بوده است. اما روزهای قابل 

قبول افزایشی بوده است.
آلودگی هوا ۳۰ هزار نفر را کشُت

وی ادامه می دهد که تعداد مرگ های ما منتسب 
به ذرات معلق و آلودگی هوا طبق آخرین آمار وزارت 
بهداشت در سال ۱۴۰۱، ۲۶ هزار مرگ بوده و در سال 
۱۴۰۲ این رقم به ۳۰ هزار و ۶۰۰ نفر رسیده است. در 
سال ۱۴۰۱ این بررسی در جمعیت ۳۸ میلیونی و ۳۳ 
شهر و در سال ۱۴۰۲ این عدد به ۵۷ شهر و جمعیت 
۴۸ میلیونی انجام شده است که با افزایش جمعیت 
آمار نیز رشد داشته است اما مرگ منتسب نیز ۱.۵ 
درصد کاهش پیدا کرده است. غلظت ذرات معلق 
هوا نیز روند کاهشی به دنبال داشته است؛ از ۳۵ 

میکروگرم به ۳۰ میکروگرم کاهش پیدا کرده است.
خسارت ۱۲ میلیارد دلاری به کشور

وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
بهداشت تصریح می کند: خسارات اقتصادی ما در 
سال ۱۴۰۲ در کشور به ۱۲ میلیارد دلار رسیده که این 
خود عدد بالایی است و سال قبل این عدد ۱۰ میلیارد 
دلار بود و افزایش یافته است. این رقم حدود ۶۰۰ 

همت است.
شاهسونی با بیان اینکه اقدامات انجام شده وضع 
موجود را ثابت نگهداشته است تاکید می کند: ما در 
مبحث مصرف سوخت روند افزایشی داشته ایم که 
باید فکری به حال آن کنیم و سازمان محیط زیست 
باید دقت زیادی روی کیفیت سوخت مصرفی داشته 

باشد.
وی در پاسخ به این پرسش که چند دستگاه در این 
بحث دخیل هستند و آیا دستگاه ها به وظایف خود 
به درستی عمل کرده اند یا خیر می گوید: ۱۷ الی ۲۰ 
دستگاه در موضوع کنترل آلودگی هوا نقش دارند و 
اگر هر یک از این دستگاه ها وظایف خود را به نحو 
احسنت انجام داده بودند ذرات معلق باید در این 

سال ها یک روند کاهشی را در پی می داشت.
وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
بهداشت توضیح می دهد: در سال ۱۳۹۷ به دلیل 
بارش زیاد شاهد غلظت ذرات معلق ۲۷ میکروگرم 
بود؛ اما این به دلیل شرایط آب وهوا بوده است، و 
این روند دخالتی  اقدامات دستگاه های مسئول در 

نداشته است.
تحریم در آلودگی هوا هم نقش دارد

شاهسونی با اشاره به اینکه دستگاه ها نتوانستند 
انجام دهند خاطرنشان  به درستی  را  وظایف خود 
این دلایل که جلوی روند کاهش  از  یکی  می کند: 
آلودگی هوا را گرفته است، تحریم ها است، عنوان 

کرد: ما امکان ورود تکنولوژی های جدید را نداریم.
وی با اشاره به وظایفی که بر دوش وزارت بهداشت 
است توضیح می دهد: محاسبه مرگ های منتسب 
برعهده وزارت بهداشت است، و از سال ۱۳۹۶ به طور 
کامل و شفاف این آمار منتشر شده است. آخرین 
نسخه آن برای سال ۱۴۰۲ است، که در هفته آینده 

گزارش کامل آن در ۵۷ شهر منتشر خواهد شد.
سنندج پاک ترین شهر

وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
بهداشت با بیان اینکه در زمینه کاهش آلودگی هوا 
شهر سنندج از نظر کم بودن غلظت آلودگی هوا در 
جایگاه نخست قرار دارد می گوید: بدترین کیفیت هوا 
به شهر زابل اختصاص دارد که غلظت هوای آن در 
سال ۱۴۰۲، ۳۳ برابر رهنمود سازمان جهانی بهداشت 
بوده است. در خصوص این شهر خیلی باید تأمل 
زابل،  مانند  شهرهایی  شود  عاجل  اقدامی  و  کنیم 
ایرانشهر، بهبهان و اهواز شهرهایی هستند که غلظت 

آلاینده ذرات معلق بسیار بالا را دارند.
وی می افزاید: میانگین غلظت هوای تهران در سال 
۱۴۰۲؛ ۳۲ میکروگرم در مترمکعب است. که در سال 
۱۴۰۱، این عدد ۳۸ میکروگرم بر مترمکعب بوده و 
در سال ۱۴۰۲ به ۳۲ میکروگرم کاهش یافته است. 
این نشان می دهد غلظت کاهشی بوده اما همین 
جهانی  سازمان  رهنمود  برابر  شش  میکروگرم   ۳۲
بهداشت و دو و نیم برابر استاندارد ملی کشور است.
وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
کلان  هوا  آلودگی  وضعیت  می گوید:  بهداشت 
تهران وضعیت  اصفهان،  مشهد،  مانند  شهرهایی 
نامناسب است و در کلان شهرهایی مانند تبریز و 

شیراز وضعیت بهتر است.
۱.۲ میلیارد دلار هزینه آلودگی هوا روی دست نظام 

سلامت
وی ادامه می دهد: آلودگی هوا ۱۲ میلیارد دلار به 
کشور ضرر زده است که از این رقم ۱۰ درصد آن سهم 
به سیستم سلامت تحمیل  و  نظام سلامت است 

می شود. این رقم چیزی حدود ۵۰ همت است .
شاهسونی می گوید: آلودگی هوا به عنوان دومین 
علت مرگ بعد از فشار خون در دنیا معرفی شده 
است. دلیل هشت و یک دهم میلیون مرگ در جهان 
آلودگی هوا است و این رقم فقط محدود به کشور ما 
نیست، کشورهای دیگر هم از این معضل در امان 

نیستند.
وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
کودکان  در  هوا  آلودگی  می کند:  تصریح  بهداشت 

حال  در  کشورهای  در  است،  مرگ  علت  دومین 
توسعه غلظت هوا بیشتراست و مواجهه مردم با این 
آلودگی بیشتر است. طبق آخرین گزارش سازمان 
جهانی بهداشت بیش از ۹۹ درصد مردم در نقاطی 
زندگی می کنند که غلظت ذرات معلق PM۲.۵، در 
آنجا بالاتر از رهنمود سازمان جهانی بهداشت است.

هوای پاک بودجه ندارد!
وی در پاسخ به این پرسش که آیا دولت بودجه 
لازم را برای مقابله با آلودگی هوا در نظر گرفته است؟ 
توضیح می دهد که بودجه کشور ردیف مجزایی برای 
از سمت  اعتباری  ندارد و سال گذشته  هوای پاک 
اگر  و  پاک دیده نشد  قانون هوای  برای  دستگاه ها 
بخش  این  به  را  مشخصی  اعتبار  و  بودجه  بتوان 
اختصاص داد کسری بودجه دستگاه ها برای اجرای 

قانون جبران خواهد شد.
وی با بیان اینکه در وزارت بهداشت هزینه ها به 
دلیل افزایش مراجعین در دوران آلودگی هوا افزایش 
پیدا می کند توضیح می دهد که طبق آمار اورژانس 
در روزهای هوای آلوده مأموریت ها دو برابر است. 
وظیفه وزارت بهداشت و درمان خدمت رسانی است 
اما هزینه هایی که تحمیل می شود باید جبران شود. 
مجلس باید برای همه دستگاه ها ردیف بودجه قانون 

هوای پاک مشخص کند.
وزارت  اقلیم  تغییر  و  هوا  سلامت  گروه  رئیس 
بهداشت در پایان می گوید: در سال ۱۳۹۶ که قانون 
در  اتوبوس  هزار  هشت  شد،  مصوب  پاک  هوای 
تهران داشته ایم و امروز این رقم به دو هزار اتوبوس 
کاهش پیدا کرده که بخشی از آن فرسوده هستند 
و نیاز است به هر طریق این توسعه پیدا کند. این 
توسعه می تواند روی کاهش آلودگی هوا تأثیر بگذارد. 
اتوبوس های قدیمی را اسقاط کرده اند و نتوانسته اند 
اتوبوس های جدید جایگزین کنند. در تهران حداقل 

به چند برابر این تعداد اتوبوس نیاز داریم.
وی گفت: در همه جای دنیا توسعه حمل و نقل 
عمومی می تواند نقش زیادی در کاهش آلودگی هوا 
داشته باشد، امروز هر تاکسی به طور میانگین ۳۰۰ 
کیلومتر تردد دارد که اگر بتوانیم مترو و اتوبوس را 
ارتقا دهیم وضعیت آلودگی هوا بهبود خواهد یافت.

مطالبه  آنلاین  در محیط  و خواسته های شهروندان   دغدغه ها 
گری و پیشنهاد دهی موضوعات، با وجود رخداد های مهم سیاسی 
و بین المللی، اما بیش از هر زمان دیگری، رنگ و بوی اجتماعی و 

اقتصادی دارد.
سایت »کارزار« یک پلتفرم آنلاین ایرانی است که برای ایجاد و 
حمایت ازانواع مطالبات شهروندی در حوزه های متعدد اجتماعی، 
فرهنگی، سیاسی و محیط زیستی طراحی شده است. این سایت به 
افراد و گروه ها این امکان را می دهد تا با راه اندازی کارزار های آنلاین، 
مشکلات و دغدغه های خود را به گوش مسئولان و عموم مردم 

برسانند و حمایت عمومی جمع آوری کنند. 
 به گزارش تابناک، مروری بر درخواست ها و مطالبات شهروندان 
ایرانی در محیط مجازی و سایت ها، همچنان مسائل معیشتی و 

اجتماعی را در اولویت نشان می دهد.
اجتماعی،  موضوعات  با  مختلفی  طرح های  کارزار،  سایت  در 
اقتصادی، محیط زیستی، فرهنگی و سیاسی مطرح می شوند. برخی 

از طرح های مهم و پرطرفدار شامل موارد زیر هستند: 
از  حمایت  مانند  کارزار هایی  طبیعی:  منابع  و  محیط زیست 
جلوگیری از تخریب جنگل ها، حفاظت از تالاب ها و دریاچه های 

ایران و درخواست برای کنترل آلودگی هوا و تغییرات اقلیمی جزو 
موارد محبوب بوده اند. 

حقوق  افزایش  به  مربوط  کارزار های  اجتماعی:  رفاه  و  حقوق 
بازنشستگان، درخواست برای بهبود شرایط کار و بیمه کارگران و 
جمله  از  خانواده  سرپرست  زنان  و  کار  کودکان  حقوق  مطالبه 

طرح های پرمخاطب بوده است. 
آموزش و پرورش: طرح هایی برای اصلاح نظام آموزشی، افزایش 
بر  تحصیلی  فشار  کاهش  برای  درخواست  و  معلمان،  حقوق 

دانش آموزان و معلمان، همواره مورد توجه بوده اند. 
سلامت و بهداشت: کارزار های مربوط به بهبود وضعیت بهداشت 
عمومی، دسترسی به دارو های نایاب و حمایت از بیماران خاص و 

صعب العلاج نیز از دیگر موضوعات پرطرفدار هستند. 
فرهنگ و هنر: حمایت از هنرمندان و فعالان فرهنگی و درخواست 
برای توسعه فعالیت های فرهنگی در مناطق کمتر برخوردار نیز از 

جمله موضوعات مهم هستند. 
در حال حاضر دو موضوع مهم اجتماعی و سیاسی در سایت کارزا 

با امضا های قابل توجهی همراه شده است. 
موضوع رفع فیلترینگ که از ابتدای شروع به کار دولت مطرح 

در  و  است  اجتماعی سده  مطالبه  یک  به  تبدیل  حالا  بود  شده 
سویی دیگر ارائه گواهینامه موتورسیکلت به بانوان نیز یکی دیگر 
از پر طرفدارترین مطالبات اجتماعی در سایت کارزار است که امضا 
کنندگان، خواستار پیگیری مسئولین و رسیدگی به این مطالبات 

هستند. 
درخواست  خوشگوار،  شرکت  از  تفحص  و  تحقیق  درخواست 
عیدی پایان سال بازنشستگان تأمین اجتماعی برابر با شاغلین، 
همچنین درخواست پرداخت دو برابر حقوق برای عیدی کارکنان و 
بازنشستگان دولت )کشوری و لشکری(، درخواست افزایش حقوق 
کارکنان در سال ۱۴۰۴ به میزان تورم سالیانه، اعتراض به حمایت 
اتحادیه ی اروپا از ادعا های غیرقانونی امارات متحده عربی در مورد 
جزایر ایرانی، درخواست حذف آرد بدون سبوس، لزوم گنجاندن 
واکسن HPV یا گارداسیل در برنامه ملی واکسناسیون کشور و 
درخواست تغییر قانون انتخابات شورای شهر تهران از مطالبات داغ 

این روز های این سایت است.
گوشی های  واردات  ممنوعیت  رفع  و  رجیستری  درخواست 
آیفون که اخیرا محقق شد، در حدود ۵۲ هزار امضا داشت و از 

درخواست های مطرح اخیر بود.

آلودگی هوا سالانه 30 هزار نفر را می کشد

هوای پاک بودجه ندارد!
به اعتقاد کارشناسان دلیل اجرایی نشدن قانون هوای پاک، ناهماهنگی بین دستگاه های مجری و عملکرد جزیره ای آنهاست و این شهروندان هستند که باید 

مراقب سلامت خود باشند تا کارشان به بیمارستان نکشد.

دغدغه های اجتماعی- معیشتی همچنان در صدردو درخواستِ رفعِ محدودیت در کارزار مطالبات

به اعتقاد 
کارشناسان 

اجرایی نشدن 
قانون هوای پاک 
عوامل متعددی 

دارد که مهمترین 
آنها عبارتند 

از کمبود منابع 
مالی، در اولویت 

نبودن مسئله 
آلودگی هوا، عدم 

وجود نظارت 
کافی و مؤثر، 

ناهماهنگی بین 
دستگاه های 

مجری و عملکرد 
جزیره ای 
دستگاه ها

چمران گفت: قرار بود امروز سوال از شهردار انجام شود، اما به دلیل حضور 
در راهپیمایی انجام نشد و اگر آمادگی وجود داشته باشد، سه شنبه طرح سوال 

انجام می شود.
مهدی چمران در حاشیه دویست و هفتاد و ششمین جلسه شورای اسلامی شهر 
تهران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه امروز طرح دو فوریتی در رابطه با اصلاح یکی 
از احکام برنامه چهارم توسعه بررسی خواهد شد گفت: الزام شهرداری به ایجاد 
هماهنگی برای ارتقاء وضعیت سلامت بررسی شده که در صحن مطرح خواهد 
شد. جلسه ای نیز در مورد کیوسک ها برگزار شد که اصلاحات در کمیسیون خدمات 
شهری مورد بررسی قرار گرفت و در جلسه امروز مطرح می شود. وی با اشاره به 
فرونشست در چیذر، اظهار کرد: این فرونشست به دلیل آسیب دیدگی لوله و 
نشت آن و تخریب دیوار موجود در محل بوده است؛ بنابراین بحث فرونشست 
زمین مطرح نیست و نشست بر اثر نفوذ آب مطرح است.  چمران با بیان اینکه 
فرونشست تنها در تهران نیست بلکه در کل کشور است، گفت: در منطقه ۱۸ و 

دیگر مناطق فرونشست باید مورد بررسی قرار بگیرد.
وی با اعلام اینکه قرارداد و تفاهم نامه با پادگان ۰۶ نهایی شده و شهردار و 

فرمانده کل ارتش این تفاهم نامه را امضا کرده اند، گفت: بحث ما بحث درختان 
بود و قرار بر این شد که جابجایی درختان در فصل مناسب صورت بگیرد و پارک 
وسیعی ایجاد شود که بازسازی هایی هم در آن صورت گرفته است. بخشی از 

ساخت وساز ها صورت گرفته، اما هنوز صدور پروانه انجام نشده است.
چمران با بیان اینکه قطع درخت در پادگان ۰۶ نداشته ایم، خاطرنشان کرد: 
شهرداری پیش از این هم در زمان گودبرداری وارد شده بود و بنده نیز از پادگان 
بازدید کردم و منطقه ۴ نیز وارد شد و گفتیم کار متوقف شود تا تکلیف را روشن 
برای  رئیس جمهور  حکم  درخصوص  تهران  اسلامی شهر  رئیس شورای  کنیم. 
شهردار، یادآور شد: رئیس جمهور اعلام کرده این حکم به قوت خود باقی است 
چراکه حکم هیئت دولت بوده و حتی اگر دولت هم تغییر کند پابرجاست. شهردار 
گفته بود که ادامه نمی دهد، اما گفته بودند که باید روند را ادامه دهد و مشکلی 

وجود ندارد. 
وی افزود: قرار بود امروز سوال از شهردار انجام شود، اما به دلیل راهپیمایی ۱۳ 
آبان صورت نگرفت و اگر آمادگی وجود داشته باشد، سه شنبه طرح سوال انجام 

می شود.

رئیس شورای شهر تهران:  شهردار تهران سه شنبه به شورا می آید


